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نقش روسیه در مذاکرات 

۹ درصد 

استیضاح کلید خورد

سهم آذربایجان 

مولودی خوانی ساعد سهیلی 

شتر در خواب بیند پنبه دانه

کنایه فرمانده سپاه تهران 

پخش شعارهای تند 

روزنامه ایران نوشت:تیم مذاکره کننده ایران با استفاده هوشمندانه از چالش ها 
و رویارویی های چین و روسیه با کشورهای اروپایی و امریکا وزن کشی مذاکرات 
را به نفع ایران تغییر داده است.البته همسویی این دو کشور و ایران صرفاً بر این مبنا 
نیست بلکه از سالیان قبل ایران و این دو کشور همکاری های جامع و راهبردی با 
یکدیگر داشته اند و در مباحث گوناگون آن را نشان داده اند.اکنون دولت سیزدهم 
بخوبی توانســته است مسیر اشتباه گذشــته را تا حد قابل توجهی اصلاح کند 
و از ظرفیت منافع مشــترک ایران و کشــورهای شــرقی در تقابل با چالش ها و 
رویارویی های غرب با قدرت های آســیایی استفاده کند. بسیاری از تحلیلگران 
نزدیک به دولت ســابق و رسانه های وابسته به دشمن به روایت سازی وارونه از 

وضعیت کنونی دست زده اند.

مرکز افکارسنجی دانشجویان ایران به منظور پایش افکار عمومی در ارتباط 
با تمایل مردم به تزریق دوز سوم واکسن کرونا، یک نظرسنجی در مقیاس ملی و 
با شیوه مصاحبه تلفنی در روزهای ۶ تا ٩ دی ماه ١۴٠٠ انجام داده است. جامعه 
آماری این نظرســنجی کلیه شهروندان ١٨ سال به بالای ساکن در مناطق شهری 
و روستایی کل کشور و تعداد نمونه آن ١۵٨۴ نفر بوده است.مرکز افکارسنجی 
دانشجویان ایران اعلام کرد: ۶.٩ درصد از افراد نمونه اعلام کردند فقط دوز اول 
را تزریق کرده اند، ۶٩.١ درصد دو دوز تزریق کرده  اند، ١۵.١ درصد دوز ســوم 
را تزریق کرده  اند و ٨.۶ درصد نیز اعلام کردند تمایلی به تزریق واکسن ندارند. 
٠.۳ درصد نیز به این ســوال پاســخ مشخصی نداده  اند. در مجموع ٩١.١ درصد 

پاسخگویان حداقل یک دوز واکسن را تزریق کرده اند.

طراح اصلی استیضاح کمال حسین پور نماینده سردشت و پیرانشهر است. 
تاکنون بیش از ۲١ از نمایندگان استیضاح دکتر عین اللهی وزیر بهداشت را امضا 

کرده اند.

امــام جمعه تبریزگفت :ســهم آذربایجان در هیات دولــت نادیده گرفته 
شــد.منطقه آزاد ارس ظرفیتی فوق العاده برای آذربایجان اســت؛ یعنی یک نفر 
مدیر توانمند در آذربایجان شرقی پیدا نمی شود که مسئولان مناطق آزاد به دنبال 
انتصاب مدیری غیر بومی هستند!بارها گفته ام در انتصاب مدیران دخالت نکرده 
و نمی کنم، ولی مشورت چه شده است!آقای رئیسی چشم امید مردم آذربایجان 
به شماست؛ به عنوان یک رئیس جمهور مردمی از ظرفیت مردان آذربایجان بیش 
از این ها بهره ببرید.متاسفانه در انتصاب مدیران هیچ وزیری هیچ مشورتی با بنده 

نکرده و  گویا هر کس قدرت لابی گری اش بیشتر باشد، مدیر می شود.

مصطفی قدمگاهی، مداح معتقد اســت که از انتشــار سکانس حذف شده 
فیلم »گشت ارشاد ۳« ناراحت نیست و به نظرش ساعد سهیلی استعداد خوبی 
در مداحی دارد. او گفته است: ساعد سهیلی در تقلید صدای من بسیار موفق بوده 
و دوســتان من نیز بر این قضیه صحه می گذارند و به نظرم ایشان استعداد مداح 
شدن دارد چون هم صدا را خوب تقلید کرده بود و هم اجرای خوبی داشت و با 
خواندن ایشان یک لبخندی روی لب ها ایجاد شد.اما یک اشتباهی به وجود آمده، 
یک قسمت را من سریع خواندم و به نظر می رسد که بیهوده خوانده شده اما محتوا 
این اســت »خبر اومده سر زده سپیده« و چون این قسمت را من سریع خوانده ام 

یک چیز دیگر برداشت شده است.

وزیر خارجه کشورمان به اظهارات اخیر وزیر خارجه اسراییل واکنش نشان 
داد.حســین امیرعبداللهیان در توئیتی نوشت:اظهارات آشفته وزیر خارجه رژیم 
جعلی اسراییل در قبال ملت بزرگ ایران، مصداق این ضرب المثل معروف ایرانی 
است که » شتر در خواب بیند پنبه دانه، گهی لپ لپ خورد گه دانه دانه«. با اقتدار 
و عقلانیت از حقوق ، منافع و پیشــرفت ملت دفاع می کنیم. صهیونیسم جایی 
در آینده جهان ندارد. یائیر لاپید، وزیر خارجه اســرائیل اخیرا در گفت وگویی با 
تکرار ادعاهای جنگ افروزانه علیه کشورمان مدعی شده بود که این رژیم توان 

حمله به ایران را دارد.

سردار حسن زاده در پایان گفت: سردار سلیمانی معتقد بود که یکی از مهم 
ترین شــئونات و عاقبت بخیری رابطه با رهبری، این حکیم فرزانه است. حاج 
قاســم برای نظام هزینه و حاشیه نداشت. مسئولانی داریم که با تصمیماتشان یا 
حتی با یک مصاحبه برای نظام هزینه ایجاد می کنند. یک بار بزرگی گفت که اگر 
یک کاغذ و قلم به حاج قاسم می داد و می گفت تو خودت بنویس که چطور تو را 
عاقبت به خیر کنم، نمی توانست اینقدر دقیق و متعالی آن را بنویسد. همه این ها به 

خاطر ارتباط حاج قاسم با خدا، ولایت و امامت و البته مردم بود.

شبکه دو در حین پخش زنده ی مراسم سالگرد شهادت »سردار سلیمانی«، 
پلاکارد یکی از حاضران را نشــان داد که خواســتار »محاکمه قانلان شهید قاسم 
ســلیمانی« شــده و در ادامه، از روحانی، ظریف و لاریجانی برای »محاکمه« نام 

برده است.

اخبار ویژه ... ۲۹۰ یا ۳۳۰ یا ۳۵۰؛ بهارستان و یک 
معادله سه مجهولی

سرویس سیاسی-معمولا اینگونه است که آدم ها 
می نشینند تا خستگی از تن در کنند اما خب همه صندلی 
ها که برای نشســتن طراحی نشــده اند، مثلا بعضی 
صندلی ها هســتند که تازه وقتی بر آنها تکیه می زنی 

مسئولیتی دو برابر برایت ایجاد می کنند.
یکی از این صندلی ها همین کرســی های سبز 
مجلس هســتند که تــازه وقتی بــر آن تکیه می زنی 

مئسولیت های بسیاری بر دوشت می افتد.
حالا اما مدتی است که قرار بر این شده تعداد این 
صندلی ها و افراد نشسته بر آن بیشتر شود تا بلکه بتوانند 

گره ای از مشکلات مردم باز کنند.
کرسی های داغ مسئولیت

ابتدای آذرماه بود که محمدصالح جوکار رئیس 
کمیســیون امور داخلی کشــور و شورا ها در مجلس 
شــورای اســلامی در توضیح طــرح افزایش تعداد 
کرسی های نمایندگی مجلس شورای اسلامی، گفت: 
بر اساس اصل ۶۴ قانون اساسی به ازای هر ١٠ سال باید 
۲٠ نماینده به تعداد نمایندگان فعلی مجلس اضافه شود، 
اما با گذشت دو دهه، این اصل قانون اساسی تحقق پیدا 
نکرده اســت. این طرح در مجالس هشتم، نهم و دهم 
نیز مطرح شــده ، اما نتوانست در صحن مجلس رأی 

لازم را کسب کند.
طرحی که اســامی امضا کنندگان آن به این شرح 
است: محمدصالح جوکار - نصراله پژمان فر - جعفر 
راســتی - موسی احمدی - حسین امامی راد - جعفر 
قادری - محمد مهدی مفتح - علیرضا عباسی - سید 
محمدرضا میر تاج الدینی - ســید علی یزدی خواه - 
جواد کریمی قدوســی - محمدرضا دشتی اردکانی - 
عبد الناصر درخشان - حسین حق وردی - معین الدین 
سعیدی - روح اله نجابت - بهزاد رحیمی - علی جدی 
- اصغر سلیمی - جواد نیک بین - یعقوب رضازاده - 
غلامعلی کوهساری.طبق اصل شصت وچهارم قانون 
اساسی عده  نمایندگان  مجلس  شورای  اسلامی  دویست  
و هفتاد نفر است  و از تاریخ  همه  پرسی  سال  یک هزار 
و ســیصد و شصت  و هشــت  هجری  شمسی  پس  از 
هر ده  ســال ، با در نظر گرفتن  عوامل  انسانی ، سیاسی ، 
جغرافیایی  و نظایر آنها حداکثر بیست  نفر نماینده  می  
تواند اضافه  شود.زرتشــتیان  و کلیمیان  هر کدام  یک  
نماینده  و مسیحیان  آشــوری  و کلدانی  مجموعآ یک  
نماینده  و مسیحیان  ارمنی  جنوب  و شمال  هر کدام  یک  
نماینده  انتخاب  می  کنند. محدوده  حوزه  های  انتخابیه  

و تعداد نمایندگان  را قانون  معین  می  کند.
آیا مجلس پذیــرای مهمانان تازه خواهد 

بود؟
علی بابایی کارنامه نایب رئیس کمیسیون اجتماعی 
مجلس درباره ضرورت انجام این طرح به ما گفته است 
که  باید در تعداد کرسی های نمایندگان مجلس تجدید 
نظــر صورت بگیرد، زیرا برای مثال در شــهری یک 
نماینده با ١۲ هزار رای وارد مجلس می شود و تهران و 
یا ساری باید یک نماینده ١۵٠ هزار رای بیاورد تا بتواند 
وارد مجلس شود، ولی اهمیت شهرستان ها در مسائل 
اجتماعی، فرهنگی و اقتصادی و پیوست های اقلیمی 
بیشتر اســت، پس حتما ما باید تجدید نظر کنیم و به 
تعداد اعضای پارلمان در کشور تعدادی را اضافه کنیم. 
 نایب رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس معتقد 
اســت در حال حاضر در بســیاری از شهرستان ها بی 
عدالتی حاکم اســت؛ برای مثال شهرستان این نماینده 

تنها مرکز استان در کشور است که با دو نماینده روزگار 
می گذراند. باید قانون انتخابات مجلس را عوض کنیم 
و اگر این قانون کلی که در مجلس اســت کم شود به 
مــرور اتفاقات بهتری رخ خواهد داد، زیرا امروز مردم 
از نماینده هم توقع دارند که مشکلات وامشان را مثلا 
حل کنند و هم اقدامات ملی انجام دهد . اگر قرار باشد 
که نماینده در کنار دستگاه های اجرایی قرار بگیرد، اما 
ساختار حزب محوری در کشور وجود نداشته باشد و 
با سوالات متفاوتی رو به روش شود همه اینها اقدامات 
نماینده را با مشــکل مواجه می کند این جمله را بابایی 

می گوید.
دســت رد مجالس قبل بــه طرح افزایش 

نمایندگان 
سید حسین نقوی حسینی نماینده سابق مجلس 
دســت رد مجالس قبل به طرح افزایش نمایندگان  را 
تایید کرده و گفته است که شهری مانند کرج روزگاری 
صرفا ۵٠٠ هزار نفر جمعیت داشــت و یا ورامین ١٠٠ 
هزار نفر جمعیت داشت و با توجه به این جمعیت شاید 
دو نماینده برایشــان کافی بود، اما در حال حاضر برای 

مثال شهر کرج حدود دو میلیون نفر جمعیت و شهریار 
حدود یک میلیون نفر جمعیت دارد، بنابراین باید تعداد 
نماینده هایشان هم به نسبت جمعیت افزایش یابد. او 
گفته که در مجلس نهم و دهم این طرح دو بار به صحن 
علنی رفته بود، ولی مجلس این طرح را تصویب نکرد. 
الان مجلس یازدهم که حدود بیست سال از تاریخش 
گذشــته است طرح را با ۴٠ نماینده پیشنهاد کرده، اما 
نمایندگان علت این که در مجلس نهم تصویب نشــد 
این بود که مجلس اصلا ظرفیت افزایش نماینده ندارد 
و افزایش نماینده هم مشــکلی را حل نمی کند و باید 
فعــلا با همین تعداد ادامه یابد . در مجلس یازدهم هم 
این طرح مجددا به صحن آمده است، اما به نظر می رسد 
که نمایندگان این طرح را تصویب نخواهند کرد.  علت 
تصویب نشــدن این طرح در دوره های پیشین را هم 
غلامحســین رضوانی نایب رئیس کمیسیون برنامه، 
بودجه و محاسبات مجلس توضیح داده و گفته است 

کــه این امر برای دولت بار مالی دارد، دولت نیز باید با 
آن همراهی می کرد به همین دلیل انجام نشد.

دو دوتــا چهارتای مجلس برای تصویب 
یک طرح 

رضوانی گفته کــه اکنون مجلس در حال تعیین 
معیارها برای انجام این اقدام است.

این نماینــده مجلس در تعریف معیارها هم می 
گوید تعیین معیارها یعنی اینکه ملاک ها برای افزایش 
تعداد نمایندگان چه باشــد، یعنی افزایش معیشــت، 
افزایش قلمرو، تعداد شهرســتان ها و این گونه موارد 
یعنی گستردگی حوزه و جمعیت و عواملی از این قبیل 
مد نظر قرار خواهد گرفت تا در زمانی که قرار اســت 

مصادیق را تعیین کنند با توجه به این موارد باشد.
غلامرضا منتظری نایب  رئیس کمیسیون فرهنگی 
مجلس هم درباره طرح افزایش تعداد نمایندگان خانه 
ملت می گوید افزایش تعداد کرسی های مجلس باید 
توجیه منطقی داشــته باشد و تمام جوانب آن بررسی 
شــود. این طرح در شرایطی معقول به نظر می رسد که 
نماینده مجلس به دلیل وســعت حوزه انتخابیه نتواند 

با مــردم ارتباط بگیرد و انتظارات موجود را رفع کند.  
گاهی با تقسیم کار میان نمایندگان یک استان می توان 
مشــکلات را حل کرد و در این شرایط نیاز به افزایش 
تعداد کرســی های مجلس نیست. این جمله را نایب 
رئیس کمیسیون فرهنگی مجلس  می گوید.همه این 
حرف ها درباره این طرح گفته شد، اما با این حال هنوز 
لزوم تصویب این طرح در مجلس جای سوال بسیاری 
اســت به نحوی که بسیاری معتقد هستند که مجلس 
طرح های بســیار واجب تری نسبت به این موضوع 
در دســت دارد و اگر قرار اســت گره ای از مشکلات 
مردم باز شــود با همین تعداد نمایندگان هم می شود 
باز کرد. عده ای معتقدند به نمایندگان مجلس باید ۴٠ 
نفر دیگــر و عده ای دیگر می گویند ۶٠ نفر دیگه باید 
اضافه شــوند؛ باید دید نمایندگان پارلمان این معادله 
سه مجهولی مجلس را حل می کنند یا این قصه نیز سر 

درازی پیدا می کند.

همه صندلی ها برای نشستن و استراحت طراحی نشده اند.

دبیرکل  سیاســی-  سرویس 
حزب کارگزاران سازندگی گفت: تا 
جایــی که فضای رقابت در انتخابات 
وجود داشــته باشــد، در انتخابات 
حاضر می شــویم و بــرای انتخابات 
مجلس دوازدهم منتظر آن هستیم که 

سیاست های کلی مشخص شود.
حســین مرعشــی دبیــرکل 
حزب کارگزاران ســازندگی درباره 
وجــود برخــی اختلاف هــا میان 
احزاب اصلاح طلــب در انتخابات 
ریاســت جمهوری ١۴٠٠ گفــت:  
زمانــی که همه گروه های سیاســی 
اصلاح طلب به ائتلاف رسیده و جبهه 
اصلاحات را شکل دادند، همه موافق 
شرکت در انتخابات بودند. بعد از آنکه 
کاندیداهای مصوب جبهه اصلاحات 
رد صلاحیت شدند، تعدادی از گروه 
هــا علاقه مند بودند که چون اکثریت 
کاندیداهــای جبهــه اصلاحات رد 
صلاحیت شــدند مــا کاندیدایی در 
انتخابات نداشــته باشیم و این به این 
معنی نبود که در انتخابات شــرکت 

نمی کنیم. وی افزود: با توجه به آنکه 
آقای همتــی جزو کاندیداهای جبهه 
اصلاحات نبود، حــزب کارگزاران 
ســازندگی به همراه بیــش از نیمی 
از احــزاب جبهــه اصلاحــات، از 
کاندیداتوری آقــای همتی حمایت 
کردند. بنابراین اصلا موضوع شرکت 
در انتخابــات نبود. همــه گروه ها در 
انتخابات فعــال بودند و ٩ کاندیدای 
مصوب نیــز در جبهــه اصلاحات 
حاضر بودند. بعد از رد صلاحیت همه 
کاندیداهای اصلاحات از جمله آقای 
جهانگیری، محسن هاشمی، مسعود 
پزشکیان، محمد شریعتمداری و سایر 
دوستان، نام دو نفر در جبهه ظاهر شد و 
با توجه به رد صلاحیت همه کاندیدای 
جبهــه اصلاحات و اعلام نداشــتن 
کاندیدا، کارگــزاران و جمع دیگری 
از گروه های اصلاح طلب تفاوتی بین 
آقای همتی و رئیسی می دیدند که در 

نهایت از آقای همتی حمایت کردند.
مرعشــی دربــاره اینکه چقدر 
ضرورت دارد تا اصلاح طلبان زودتر 
به انسجام برســند، گفت: هیچ عدم 
انسجامی وجود ندارد. انسجام کامل 
در جبهــه اصلاحات وجود دارد و در 
واقــع آن چیزی که هنوز زود اســت 
تــا درباره آن حرف بزنیم این اســت 
که سیاست های کلی برای انتخابات 
آینده هنوز مشــخص نیست. چون 
آن سیاســت ها مشخص نیست، زود 
اســت که بخواهیم فضای سیاســی 
انتخابات مجلــس دوازدهم را رصد 
کنیم، جبهه اصلاحات منتظر می ماند 

که این سیاســت های کلی روشــن 
شــود. هر وقت آن سیاست ها روشن 
شد، متناســب با آن حرکت می کنیم. 
برداشتی که من دارم این است که اگر 
کاندیداهای مورد نظر اصلاح طلبان 
برای انتخابات آینده تایید صلاحیت 
شــوند، اصلاح طلبان هیچ تردیدی 
برای حضــور در انتخابات نخواهند 
کرد. اگر کاندیدهــای اصلاح طلبان 
رد صلاحیت شــوند و امکانی برای 
رقابت وجود نداشــته باشد، طبیعی 
است، جبهه ای که نتواند از کاندیدای 
خودش دفاع کند، چرا وارد انتخابات 

شود.  
وی افزود: در حزب کارگزاران 
هم به همین شــکل اســت و فرقی 
نمی کنــد. موضــع مــا در حــزب 
کارگزاران به طور مشــخص روشن 
اســت، تــا جایی که امــکان رقابت 
وجــود دارد، از فرصــت انتخابات 
برای اصلاح سیاســت های کشــور 
اســتفاده می کنیم. مرعشــی در دفاع 
از همتی به عنــوان گزینه کارگزاران 
بــرای انتخابات ریاســت جمهوری 
١۴٠٠ گفــت:  آقای همتــی گزینه 
مناســبی بود، سابقه مدیریت اقتصاد 
کشور را داشــت، عالم اقتصاد بود و 
به همین دلیــل او را انتخاب کردیم. 
دبیرکل حزب کارگزاران ســازندگی 
گفت: ما در حزب کارگزاران، به دلیل 
رد صلاحیت کســی که هرچقدر هم 
دارای اهمیت و ارزشمند باشد، صحنه 
انتخابات را ترک نمی کنیم. ما زمانی 
صحنــه انتخابات را ترک می کنیم که 

قدرت انتخاب نداشــته باشــیم. در 
سال ٩۲ هم آقای هاشمی رفسنجانی 
که عزیز کشــور و مــورد وفاق همه 
میانه روها و اصلاح طلبان بودند وقتی 
رد صلاحیت شدند، صحنه انتخابات 
را ترک نکردیم. چون امکان انتخاب 
آقای ســعید جلیلــی از یک طرف و 
آقای عــارف و روحانــی در طرف 
دیگر وجود داشــت و چون قدرت 
انتخاب داشــتیم، آقــای روحانی را 
انتخاب کردیم. قصد ما این اســت تا 
جایی که قدرت انتخاب داشته باشیم، 
در انتخابات شــرکت کنیم. مرعشی 
دربــاره برنامه اصلاح طلبــان برای 
حضور در انتخابات مجلس دوازدهم 
در ســال ١۴٠۲ گفت:  در حال حاضر 
همه احزاب اصلاح طلب مشــغول 
مطالعه برای برنامه ها هستند و فضای 
سیاسی کشور را رصد می کنند. ولی 
حزب کارگزاران منتظر آشکار شدن 
سیاســت های کلی است که شورای 
نگهبان عامل آن سیاست هاست. اگر 
به یک انتخابــات فراگیر فکر کنند و 
فرصت حضور بــه اصلاح طلبان را 
بدهنــد، آن ها هم باید با رعایت خط 
قرمزهای نظام شــخصیت هایی را به 
مجلس بفرســتند که با تشکیل یک 
مجلس نیرومند، کشور سامان بگیرد 
و این ناکارآمدی که در کشــور حاکم 
است، جای خود را به یک نظام کارآمد 
بدهد. وی درباره آینده اصلاح طلبان 
گفت: آینده اصلاح طلبان بســتگی 
به عوامل متعــددی دارد که به همت 
خودشان و لطف خداوند برمی گردد.

مرعشی؛ دبیرکل حزب کارگزاران سازندگی؛

آینده اصلاح طلبان به همت خودشان برمی گردد

سرویس سیاســی- قائــم مقام 
حــزب اعتماد ملی بیان کــرد: امروز 
بی اعتمادی در جامعه آنقدر زیاد شده 
اســت که مردم برای تعیین سرنوشت 
خودشــان هم وارد عرصــه انتخابات 
نمی شــوند، بازگشــت بخشی از این 
اعتمــاد به نهادهای نظامی باز می گردد 
و باید با مردم ایــران به گونه ای رفتار 
کنند که رحمانیت و مهربانی را از آن ها 
مردم ببیند و پشتیبان خودشان بدانند و 
به گونه ای به جامعه القا شــود که مردم 

قدرت اصلی نظام و کشور هستند.
اسماعیل گرامی مقدم درباره سخنان رئیس جمهور مبنی بر این که  اعتماد 
مهم ترین مولفه امنیت اســت و کاهش  اعتماد به امنیت ملی آســیب می زند؛ 
درصورتی که این روزها مشاهده می شود با عدم تحقق وعده های دولتمردان 
جامعه بیش از پیش نسبت به امور بی اعتماد شده، تاثیر فقدان این امر چیست، 
گفت: تاثیر بی اعتمادی بر جامعه فراگیر شــده است؛ از ابتدای انقلاب به این 
طرف یک بخشــی از جامعه به مسئولان اعتماد نداشت رفته رفته این بخش 
کوچــک تبدیل به یک بخش بزرگ شــد و آنقدر این بی اعتمادی ها افزایش 
پیدا کرد که امروز مردم برای تعیین سرنوشــت خودشــان هم وارد عرصه 

انتخابات نمی شوند.  
به طوری که مشــاهده کردیم چیزی حدود ۶٠ درصد آنان از آمدن پای 
صندوق هــای رأی امتنــاع کردند؛ همین عدم حضــور در انتخابات یکی از 

شاخص های مهم بی اعتمادی است.
قائم مقام حــزب اعتماد ملی بیان کرد: چندین عامل باعث بی اعتمادی 
مردم می شــود، وعده هایی که مسئولان می دهند اما به آن ها عمل نمی کنند و 
سیاســت هایی که به واسطه آنها همه چیز را  وارونه جلوه می دهند. به عنوان 
مثــال هنگامی که تحریم ها تاثیر بــالای ۶٠ الی ۷٠ درصدی بر روی اقتصاد 
کشــور دارد، روشن اســت اگر تحریم ها برداشته شود چه میزان گشایش در 
حــوزه اقتصاد به وجــود می آید اما این را کاملا کتمان می کنند به گونه ای که 
تحریم را یک چیز با برکت برای جمهوری اسلامی و ممکلت جلوه می دهند! 

که جالب است بسیاری این مطلب را عنوان می کنند.
وی با اشــاره به این که تحریم ظالمانه اســت و ظلم مضاعفی را بر مردم 
ایران تحمیل می کند، تاکید کرد: امروز تحریم ســفره های مردم را کوچک و 
اقتصاد کشور را فشل کرده است و این حرف گزاف است که بگوییم تحریم 
برکت است. می گویند ما تحریم ها را خنثی می کنیم و در جهت خنثی سازی 
آن گام برمی داریم این هم یک حرف بیهوده ای اســت، زیرا نمی توانیم به آن 

جامه عمل بپوشانیم که این امر خودش موجب  ناامیدی می  شود.
گرامی مقدم یادآور شــد: تحریم را خنثی کردن یعنی تحریم را دور زدن 
به صورت بســیار کوچک؛ حال شــاید این امر تاثیر بگذارد و به صورتی ما 
بتوانیم حداقل صادرات نفتی به صورت کشتی داشته باشیم اما این کار باعث 
گشایش اعتبار، باعث ثبت سفارش تجهیزات و باعث بالا رفتن خزانه ارزی 

نمی شود که این دست اتفاقات هم بی اعتمادی به وجود می آورد. 
یا این که مســئولان هنگامی که قیمــت ارز بالا می رود به دروغ به مردم 
می گوینــد ما از این به بعد با یورو معاملات ارزی خودمان را انجام می دهیم 
گویی یورو وابســته به دیگر ارزها نیســت، در حالی که پایین و بالا آمدن ارز 
یک کشور بر ارزهای همه کشورها تاثیر می گذارد، یعنی اگر ارزش ملی پول 
ایران در برابر دلار کاهش پیدا کند در برابر همه ارزها پایین می آید؛ مثل این که 
لیر ترکیه در برابر همه ارزها کاهش پیدا کرد و در برابر ریال ایران هم کاهش 
پیدا کرده یا امروز اگر پول افغانستان بعد از روی کار آمدن طالبان کاهش پیدا 
کرده اســت، یعنی پول افغانستان در برابر ریال ایران هم ارزش خودش را از 
دســت داده است و این واقعیت را به مردم نمی گویند آن وقت آنان مشاهده 
می کنند اقتصادشان بد و تورم ایجاد شد و این بی اعتمادی دامنه اش افزایش 

پیدا می کند و به جای می رسد که همه احساس خطر می کنیم.
وی افزود: بدتر این که افراد همدیگر را متهم می کنند و می گویند دیگران 
در این بی اعتمادی ســهیم هســتند درحالی که به اعتقاد من تمامی افرادی که 
چه از قبل و چه در حال حاضر مســئولیت داشــتند، از صدر تا ذیل در این 
بی اعتمادی هرکدام نقش مختص به خودمان را داشــته ایم و برای جبران این 
بی اعتمادی شایسته است که نهادهای پر قدرت جمهوری اسلامی اقدام کنند. 
مثلا نهادهای نظامی باید صراحتا به مردم بگویند شــما پشتیبان انقلاب 
و نظام هســتید، ما باید در برابر دشــمنان خارجی تجهیز و قوی شویم اما آن 
چیزی که قدرت بزرگ ما است شما ملت هستید،  این ارتباط هم بازمی گردد 
به این که در این سال ها به گونه ای القا شده است که انگار قدرت یک کشور 
صرفا قدرت نظامی اســت، بازگشت بخشی از این اعتماد به نهادهای نظامی 
باز می گردد و باید با  مردم  ایران به گونه ای رفتار کنند که رحمانیت و مهربانی 
را از آن ها مردم ببیند و پشــتیبان خودشــان بدانند و به گونه ای به جامعه القا 
شود که مردم قدرت اصلی نظام و کشور هستند. در حوزه های اجرایی هم به 
همین صورت است، ما نباید در بسیاری از حوزه ها مانند نفت، گاز، خودرو، 
آمــوزش و پرورش به مــردم خلاف واقع را بگوییم زیرا این خلاف گویی ها 

باعث می شود اعتماد مردم از بین برود.
قائــم مقــام حزب اعتماد ملی بــا بیان این که در طی چندماه گذشــته 
مســئولان چندین گونه درباره مسائل و شرایط کشور سخن گفته اند، عنوان 
کرد: مشــاهده می کنیم معاون اقتصادی رئیس جمهور در تلویزیون می گوید 
از این به بعد به هیچ عنوان استقراض از بانک مرکزی نخواهیم داشت، چند 
روز بعــد یکی از مقامات معاونت اقتصــادی می گوید تعدادی اوراق قرضه 
چاپ کردیم و یا مشــاهده می کنیم عنوان می کنند ما ارز ترجیحی ۴ هزار و 
۲٠٠ را حــذف کردیم دوباره یک برادر دیگــری می گوید ما نمی توانیم این 
ارز  را به طور کامل حذف کنیم و یا  در مســئله ســوخت مشــاهده می شود 
چندین گانه صحبت می شــود و مشخص است که این امر باعث از بین رفتن 

اعتماد مردم می شود.
وی درباره این که رئیس جمهور در ســفر اســتانی به قم گفتند که تورم 
در آبان و آذر نســبت به سال گذشــته کاهش پیدا کرده است، درصورتی که 
مشــاهده می کنیم افزایش تورم باعث کاهش قدرت خرید مردم شــده است 
اینچنین ســخنانی چه تاثیری بر جامعه دارد، عنوان کرد: مسئولان گزارشات 
را دریافت می کنند و بر اساس آن ها سخن می گویند، به طور مثال گفته شده 
تورم ســال گذشــته در این زمان ۴۳ درصد بوده و امسال به ۴۲ درصد شده 
اســت. این نوع بازگو کردن بدون بیان کــردن واقعیات به بی اعتمادی دامن 
می زند و موجب خسارت می شود زیرا ۴۳ درصد، نسبت به یک پایه تورمی 
اســت و این ۴۲ درصد نســبت به یک پایه دیگری و اگر بخواهیم ارزیابی 
 دقیق ریاضیاتی داشــته باشــیم، این ۴۲ درصد بســیار بدتر از آن ۴۳ درصد 

است.
گرامی مقدم خاطر نشان کرد: ضمن این که تورم ۴۳ درصد، ۴۲ درصد و 
یا حتی ۳٠ درصد؛ کلا تورم بالای ۲ درصد  برای هر کشوری کمرشکن است، 
در حال حاضر ما روزانه شــاهد افزایش قیمت ها در کشور هستیم؛ نگاهی به 
حوزه خودرو بیندازید در ۳ ماه گذشــته چقدر افزایش قیمت داشــته است؟ 
و یا ارزش پول ملی ما کاهش پیدا کرده اســت که همین امر تاثیراتی بر شیر، 
پنیر، مرغ و تخم مرغ داشته است! این ها روشن است یعنی شاخص ها رو به 
بالاست، بنابراین مسئولین تا کاری انجام نداده اند و اقدامی نکرده اند که برای 
همه مردم قابل لمس نیســت، نباید مطرح کنند، ابتدا اجازه دهند مردم اعلام 

رضایت داشته باشند بعد تبلیغ اش کنند.

گرامی مقدم ؛ قائم مقام حزب اعتماد ملی؛

مسئولان تا اقدام قابل لمسی انجام 
نداده اند، تبلیغ نکنند

طبق اصل شــصت وچهارم قانون اساســی عده  نمایندگان  مجلس  شورای  اسلامی  
دویســت  و هفتاد نفر اســت  و از تاریخ  همه  پرسی  سال  یک هزار و سیصد و شصت  
و هشــت  هجری  شمســی  پس  از هر ده  ســال ، بــا در نظر گرفتن  عوامل  انســانی ، 
سیاســی ، جغرافیایی  و نظایر آنها حداکثر بیست  نفر نماینده  می  تواند اضافه  شود.

چهارشنبه ١5 دی 2،١٤00 جمادی الثانی ١٤٤3 ،5 ژانویه 2022، شماره 3888، صفحه

سرویس سیاسی-  عضو کمیســیون عمران مجلس شورای اسلامی از 
سران قوا خواست به به مسئله آب به عنوان موضوع اساسی کشور ورود کنند تا 

سرمایه گذاری در بخش های مختلف انجام شود.
»سیدالبرز حسینی« در جلســه علنی مجلس شورای اسلامی در جریان 
بررسی تقاضای تحقیق و تفحص از عملکرد شرکت مهندسی آب و فاضلاب 
کشــور در تذکری گفت: موضوع آب در کشــور یک موضوع اساسی است و 
امروز تقریبا به یک چالش مهم در ســطح کشور تبدیل شده است و تأمین آب 

شرب نیز در خیلی از استان ها با مشکل مواجه است.
عضو کمیســیون عمران مجلس شورای اسلامی افزود: دیگر برای مردم، 
آب کشاورزی و صنعت اهمیت ندارد زیرا برای زنده ماندن به آب شرب نیاز 
دارند. اســتان زنجان دارای ۲.۵ میلیون مترمکعب آب ورودی است علاوه بر 
این  ١.۵ میلیون مترمکعب آب سطحی در استان وجود دارد. اما مردم تنها حق 
استفاده ۵٠ میلیون از این آب را دارند.  همچنین در شهرستان خدابنده ١۷ میلیون 
مترمکعب آب از زیر پای مردم کشــیده می شود اما حق استفاده قطره ای از این 
آب به مردم داده نمی شود. حسینی تصریح کرد: لازم است در خصوص موضوع 
آب در کشور یک بار برای همیشه بازنگری صورت گیرد. چرا که مدیریت این 
گونه سبب سلب شدن حق مردم می شود. وی با تاکید بر اینکه سران قوا باید به 
مســئله آب به عنوان موضوع اساسی کشور ورود کنند، خاطرنشان کرد: امروز 
هیچ سرمایه گذاری حاضر به سرمایه گذاری در برخی از شهرها از جمله شهر 
خدابنده نیست. علیرغم اینکه ۲٠ سال معافیت مالیاتی در حوزه صنعت در نظر 
گرفته شــده است اما تا سرمایه گذار شــروع به کار می کند حوزه آب یقه او را 

می گیرد و به آن سهمی تخصیص نمی دهد.

عضو کمیسیون عمران مجلس:

سران قوا به موضوع آب به عنوان مسئله 
اصلی کشور ورود کنند


